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Les crítiques a la promotora
escalfen la protesta pel Caufec
Els opositors al pla urbanístic planten totxos davant Sacresa abans de la manifestació del dia 18 a Esplugues pàg 5
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Acord per restringir el 
trànsit dels vehicles més 
vells al voltant de Barcelona

LLUITANT PER LA IGUALTAT pàg 3

Lucrecia actua a Esplugues 
i fa ressonar les reivindicacions
del Dia de la Dona a la comarca
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Carles Puigdemont
President de la 
Generalitat de Catalunya

“L’àrea metropolitana
és una estructura
d’Estat: ens juguem
el futur aquí”
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Sortir al carrer de nit, sola, o tor-
nar a casa després d’un sopar és
un risc al qual s’enfronten dià-
riament milions de dones arreu
del món. El fet d’haver d’anar
alerta en segons quines situa-
cions és generalitzat entre el gè-
nere femení, sobretot entre les
noies més joves.  

És una por que corroboren les
dades oficials, just quan el dia 8
es va commemorar el Dia Inter-
nacional de la Dona Treballado-
ra. Segons els Mossos d’Esqua-
dra, a Catalunya el 2016 s’han re-
gistrat 34 denúncies diàries per
violència masclista i hi ha hagut
un 43% més d’abusos sexuals i
un 9% més d’agressions mas-

clistes respecte del 2015. Segons
dades del Consell Comarcal, al
partit judicial d’Esplugues –que
engloba aquest municipi i Sant
Just Desvern–, el tercer trimes-
tre de l’any passat es van inter-
posar 40 denúncies per violència
masclista, mentre que al partit de
Sant Feliu –que inclou, entre
molts altres, Sant Joan Despí–
van ser-ne 75. En el global co-
marcal, el tercer trimestre del
2016 es van rebre 501 denúncies. 

De tota manera, les agres-
sions, els abusos o els assassinats
són la punta de l’iceberg de la vio-
lència masclista. Així ho veuen
també a Esplugues, on el passat
dia 10 de març es va celebrar
l’habitual Sopar de les Dones, que
va aplegar-ne 652 al CEM Les
Moreres. Prèviament, la cantant
cubana Lucrecia va oferir un
concert on va interpretar boleros.

Una actuació que la cantant va
considerar “inusual” i “tot un
honor”. Aquesta activitat s’em-
marca en el Mes de les Dones que
organitza l’Ajuntament, durant el
qual està fent tallers formatius,
projeccions de pel·lícules i con-
ferències i una xerrada infor-
mativa sobre l’acollida de vícti-
mes de violència de gènere, que
van impartir els Mossos el passat
dia 8 de la mà de l’Associació de
Dones del Gall. 

Per altra banda, el dimecres
22, Kinda Marrawi i Maria Banal,
d’Islam Relief i la Comissió Ca-
talana d’Ajut al Refugiat, parla-
ran de com sobreviuen les dones
refugiades a la Masoveria de
Can Tinturé, a les set de la tarda.

A Sant Joan Despí, per la
seva banda, ofereixen també un
programa d’activitats que s’a-
llargarà durant tot el mes. Entre

altres, destaca el seminari de
defensa personal femenina que
es va fer el dia 7 al gimnàs Mu-
gendo, l’estrena de Vagas y ma-
leantas a la Sala Bulevard el dia
24 a dos quarts d’11 de la nit o les
jornades solidàries Utopies con-
cretes per a un món millor, un ci-
cle d’exposicions i xerrades que
abordaran la importància de les
dones en la democràcia. 

Pel que fa a Sant Just, el con-
sistori va convidar els veïns i veï-
nes a difondre a través de les
xarxes socials la imatge de la
campanya ‘A Sant Just, igualtat
sense excuses’ i han posat en
marxa també un cicle de confe-
rències i projeccions per fomen-
tar la igualtat entre homes i dones.

“NO DEIXAR-NE PASSAR NI UNA”
Tot i aquesta tasca de conscien-
ciació, a partir d’ara caldrà fer

front, malauradament, a molts
nous casos de violència mas-
clista, alguns dels quals difícils de
quantificar. És el cas de les su-
posades floretes i les mirades es-
canejadores que moltes dones
han de suportar dia rere dia
quan caminen pel carrer. O l’e-
vidència, en moltes ocasions,
que l’opinió d’una dona en una
reunió laboral o en una assem-
blea del món associatiu val
menys que la d’un home.

Unes situacions de violència
que els Mossos d’Esquadra apos-
ten per combatre amb la sensi-
bilització dels més joves. “Han
de saber què és denunciable i no
deixar-ne passar ni una”, asse-
guren fonts de la policia cata-
lana. “Moltes noies pensen que
no és delicte el fet que, per
exemple, un noi les grapegi en
una discoteca”, lamenten.

El feminisme planta cara
» La comarca commemora el Dia Internacional de la Dona Treballadora mentre creix la violència masclista

» Concerts, xerrades, mostres i un curs de defensa personal femenina omplen tot un mes dedicat a les dones

Sopar de Dones a Sant Joan Despí (esquerra) i un moment de l’actuació de Lucrecia a Esplugues (dreta). Fotos: Twitter

Neus Marmol / F.J. Rodríguez
BAIX LLOBREGAT

Reportatge
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per Ramón Cotarelo

4Parlar per parlar

En la seva precampanya a les pri-
màries del PSOE, Patxi López va
fer escala a Catalunya i va parlar
de la "qüestió catalana". Molt tí-
pic dels polítics espanyols: par-
lar de Catalunya quan hi són,
però res més. La resta del temps,
quan són a Espanya, és com si
Catalunya no existís. Creuen que
poden proposar un futur per al
conjunt del país sense comptar
amb els catalans. Greu error.

A Catalunya es fan les pro-
postes i a Catalunya es queden
sense que ningú les reculli o ac-
tuï en conseqüència. López va
venir a Catalunya a dir que cal
aturar les màquines per evitar el
xoc que molts vaticinen i donar-
se temps per buscar una solució.
Sembla una actitud equidistant,
arbitral, prudent, respecte a
dues parts en igualtat de condi-
cions. Només que no estan en
igualtat de condicions. El full de
ruta, les màquines són l'única ga-
rantia amb què compta l'inde-
pendentisme, la seva única pos-
sibilitat d’imposar-se. Si les perd,
desapareix.

Al govern central hi ha més
opcions. A més de les màquines
que pot aturar –els processos ju-
dicials, per exemple– pot posar
en pràctica mesures polítiques i
obrir vies de negociació, cosa
que no ha fet fins ara. Però això
és cosa seva.

L'abast de la petició de López
d’"aturar màquines" s'observa
en la seva proposta de reconèixer
Catalunya com a nació "cultural".
Un veritable anacronisme, poc
atent a l'estat de les posicions avui
dia en un procés de crisi consti-
tucional. Reconèixer una evi-
dència per no reconèixer una ne-

cessitat: que Catalunya és una na-
ció política i que la famosa sen-
tència del Tribunal Constitucio-
nal de maig del 2010 és un dis-
barat jurídic i un abús polític.

Aturar les màquines per ne-
gociar és una cosa que el nacio-
nalisme espanyol va haver de fer
molt abans de l'actual full de
ruta, potser arran d'aquella sen-
tència o de les reaccions poste-
riors. Però, per a això, s'hagu-
essin necessitat dirigents capa-
ços de comprendre el que esta-
va passant.

Sens dubte, el govern central
té moltes màquines per aturar.

Els processos judicials els pri-
mers, sobretot perquè no són
tals, sinó purs judicis polítics
disfressats d'actes jurídics. Les
presumptes activitats de guerra
bruta de l'Estat contra l'inde-
pendentisme i contra persones en
concret. La política de recentra-
lització de l'Estat i estrangula-
ment de l'autonomia catalana.

La qüestió és què implica el
fet d’"aturar màquines". No pot
ser ajornar el referèndum per-
què és el compromís de la ma-
joria parlamentària catalana.
En el nacionalisme espanyol
s'argumenta que no és possible

negociar res quan una condició
inexcusable és la realització del
referèndum o referèndum "sí o
sí". Però no es veu per què
aquesta posició ha de ser més in-
admissible que la contrària, la
que posa com a condició inex-
cusable la no realització del re-
ferèndum o referèndum "no o
no". Si no es dóna aquesta ne-
gativa tancada, bé podrien atu-
rar-se les màquines sempre que
fos per establir la fórmula d'un
referèndum pactat.

Si no és així, la petició d’"atu-
rar les màquines" és completa-
ment irrealitzable. Una de les
parts, la catalana, no pot i l'altra
no vol. Com que no tenen vo-
luntat d'entesa amb Catalunya,
es tanca en una actitud intran-
sigent, avisant que, segons es
desenvolupin els esdeveniments,
s'aplicarà la legislació vigent.
No hi ha un problema polític; hi
ha un problema judicial i d'ordre
públic. La parsimònia del govern
espanyol a tot el que fa referèn-
cia a Catalunya apunta a la vo-
luntat deliberada de deixar que
els esdeveniments arribin a la
confrontació institucional i veu-
re a continuació, que via re-
pressiva resulti la més adequa-
da segons sigui la reacció.

Davant la paràlisi del nacio-
nalisme espanyol, la iniciativa
cau de nou del costat del sector
independentista. La Mesa del
Parlament dóna via lliure a la
tramitació d'urgència de la llei de
desconnexió. La via està oberta,
el referèndum espera. L'Estat
només pot prohibir i la qüestió
serà quina reacció tindrà la so-
cietat catalana davant l'enèsima
prohibició arbitrària i despòtica.

Reconeixen una 

evidència per no haver

de reconèixer una 

necessitat: Catalunya 

és una nació política

per Antoni Moliné 

Sorprenent acord al qual han
arribat el PSOE i el PSC dels
Srs. Àngel Ros i Miquel Iceta,
per poder fumar la pipa de la
pau. Ara, el sotmetiment al
mandat de Ferraz que, ja per si
mateix, fa anys que és d’una evi-
dència impossible d’amagar,
s’hi suma el fet que, qualsevol
aliança electoral que pretengui
formalitzar el Sr.Iceta, abans
haurà de comptar amb el visti-
plau dels seus amos i senyors de
Madrid. Dit clar i català, ha aca-
bat per enterrar la poca auto-
nomia que li quedava, si és
que li quedava alguna.

De fet, el PSC, com a tal, ja
havia signat la seva immolació
quan els vint-i-cinc diputats al
Congrés de Madrid van donar
mostra de la seva deslleialtat en-
vers Catalunya, votant, amb el
PP, com un sol home, perquè la
Generalitat no pogués percebre

allò que per llei li corresponia
del Plus de Competitivitat i
l’Addicional Tercera de l’Esta-
tut, rematant la feina, lletja i
brutíssima, afegint el seu vot a
la intenció del PP de fer passar
el tantes vegades reivindicat
per catalans, valencians, mur-
cians i andalusos  enllaç ferro-
viari amb ample europeu,  per
la capital.  El despropòsit més
gran de tota la història del PSC,
atès que va apunyalar per l’es-
quena, amb traïdoria i preme-
ditació, la nostra economia, ja
molt malmesa per l’obligada i
desproporcionada aportació  al
Fons de Solidaritat.

Mai no hem sabut el per-
què  d’aquesta metamorfosi
impròpia d’un partit que, des
de les primeres eleccions, ha-
via esdevingut un referent.
Potser ja arribat l’hora que
ens ho expliquin.     

Un diari participatiu

4Sotmetiment a Ferraz

Actualitat a la xarxa

#Inhabilitats #FillonImputat #NouReferèndum?

@Pdemocratacat: #presidentMas: "Avui
veiem una doble imatge: la d'una democrà-
cia de qualitat al Regne Unit i la d’una
democràcia de fireta a l’Estat espanyol".

@jordigangolells: Fillon imputat oficial-
ment i Macrón investigat per favoritismes...
A aquest pas Le Pen guanya arrasant...
Bufff...

Tribuna

@XBescos: Sturgeon proposa un segon
referèndum a Escòcia el 2018 o el 2019.
May no és Cameron i sembla que vol fer
com Rajoy.
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POLÈMICA4La plataforma No
al Pla Caufec escalfa motors per
a la manifestació convocada per
al pròxim dissabte 18 de març
davant de l’Ajuntament, on de-
manarà l’aturada del polèmic
pla que pretén aixecar un centre
comercial a Finestrelles i més de
700 pisos a tocar de la Diagonal.
I ho ha fet amb una acció de pro-
testa davant de la seu de l’em-
presa Sacresa –on hi ha la seva
filial, Caufec SA, promotora del
pla urbanístic–. 

Els contraris al pla van posar
el passat 11 de març una mun-
tanya de totxanes amb ciment
davant de les portes de la im-
mobiliària, sota el lema “Sacre-
sa especula i destrueix Collsero-
la. Us tornem els vostres totxos!”. 

Aquesta actuació es produeix
una setmana abans de la mani-
festació convocada per la plata-
forma, que tindrà lloc el pròxim
dissabte 18 de març davant de
l’Ajuntament a partir de les cinc

de la tarda contra “l’especulació
i per la defensa dels pobles vius”.
Unes hores abans, els opositors
al Pla Caufec han convocat un di-
nar popular a la pista coberta del
Parc Pou d’en Fèlix. 

Una nova manifestació que
s’afegirà a les desenes que ja
s’han fet durant els últims 25 anys
contra un pla que consideren
que malmetrà l’espai natural de
la serra de Collserola. 

Per altra banda, a mitjans de
febrer el col·lectiu va lliurar al pre-
sident de la Generalitat, Carles
Puigdemont, una carta on recla-
ma la seva intercessió “per fer
possible que el poble d’Esplugues
sigui consultat de manera con-
creta” sobre aquesta qüestió. De
fet, una de les principals de-
mandes de la plataforma és que
el consistori celebri una consul-
ta ciutadana al respecte. 

Els manifestants també van informar els vianants. Foto: No al Pla Caufec

Una acció contra Sacresa escalfa
la manifestació pel Pla Caufec

» Els opositors al projecte protesten amb totxos davant l’empresa
» Reclamen la intercessió del president Puigdemont per frenar el pla

Plensa cedeix la seva ‘Ànima’
a l’Hospital Sant Joan de Déu

ART4Amb motiu del 150è ani-
versari de l’Hospital de Sant
Joan de Déu, l’artista plàstic, es-
cultor i gravador barceloní Jau-
me Plensa ha cedit una obra al
centre, que ha quedat exposada
a la seva entrada. 

Es tracta d’Ànima, una obra
realitzada l’any 2013 i que està
construïda amb lletres d’acer
inoxidable de vuit alfabets dife-
rents –llatí, àrab, xinès, ciríl·lic,
japonès, indi, hebreu i grec–.
L’escultura vol posar de mani-
fest la diversitat i globalitat del
món d’avui dia. Fins fa poc,

l’artista la guardava en el seu ta-
ller de Sant Feliu. 

L’escultura va quedar inau-
gurada el passat dimarts 7 de
març, en un acte que va comp-
tar amb la presència de l’artis-
ta, l’alcaldessa, Pilar Díaz; el
germà superior de la Comunitat
de l’Hospital, Joaquim Erra, i el
director-gerent del centre, Ma-
nel del Castillo. 

La inauguració d’Ànima és la
primera de tot un seguit d’acti-
vitats programades per cele-
brar els 150 anys d’aquest hos-
pital infantil de capçalera. 

Esplugues reivindica la
tradició amb els Tres Tombs

TRADICIÓ4La ciutat va viure
una de les seves tradicions més
característiques el passat cap de
setmana de l’11 i 12 de març
amb la Festa dels Tres Tombs,
una celebració que ha superat les
dues dècades d’història. 

La Colla dels Tres Tombs va
encarregar-se d’organitzar una
festa que va omplir els carrers del
municipi de cavalls i carruatges
d’època, quan no hi havia cotxes
i es feien servir aquestes bèsties
per desplaçar-se.

Els actes van arrencar dis-
sabte dia 11 amb la passejada a

cavall per la vila i recollida de la
bandera i del cos de bandera. El
recorregut de la comitiva va
arrencar al carrer Nord, va seguir
pels de Nou, Àngel Guimerà,
Sant Francesc Xavier, Doctor
Manuel Riera, Sant Albert Mag-
ne i va finalitzar al Casal de Cul-
tura Robert Brillas. Al mateix ca-
sal, hi va haver la cerimònia de
lliurament de la bandera a Llu-
ís Tarrés per part del banderer de
l’any passat, Tomàs Blanco. 

Diumenge al matí, el carrer
Andreu Amat va acollir la con-
centració de carruatges i cavalls.

El filòleg José Antonio
Rodríguez, Andalús de l’Any

HOMENATGE4El filòleg i estu-
diós de l’art i la cultura, José An-
tonio Rodríguez, va rebre el pre-
mi de l’Andalús de l’Any, un
guardó que la ciutat lliura cada
any en el marc del Dia d’Anda-
lusia –28 de febrer–. 

El certamen està organitzat
per l’Associació Cultural Anda-
lusa d’Esplugues i pel Centre
Cultural Andalús Plaça Macael.
De fet, l’alcaldessa, Pilar Díaz, va
lloar “la feina i l’esforç” de les

dues entitats, les quals “ajuden
a cohesionar els barris i fan que
la ciutat sigui oberta”. 

En rebre el premi, el passat
dia 3, Rodríguez va assegurar
que “portarà el nom del premi
allà no hi vagi”. A l’acte d’entre-
ga del guardó, que va tenir lloc
a la sala de Plens d’Esplugues,
també va assistir l’Andalús de
l’Any anterior, el cantant Diego
Benjumea, que també va actuar
el dia 4 a la plaça Catalunya. 

Memòria | Procés participatiu per canviar els noms franquistes
El Ple va aprovar per unanimitat obrir un procés participatiu perquè els veïns i veïns puguin

presentar propostes de noms per als carrers que encara recorden persones relacionades amb la
dictadura franquista. El procés, que es va impulsar arran de l’aprovació d’una moció l’any 2015,

durarà tres mesos a partir de l’obertura del mateix al web municipal, cosa que encara no s’ha fet. 

L’artista amb la seva obra al fons. Foto: Hospital Sant Joan de Déu
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Sant Joan Despí

SANITAT4L’alcalde de Sant Joan
Despí, Antoni Poveda, ha de-
manat al Consorci Sanitari Inte-
gral, l’ens que gestiona l’Hospi-
tal de Sant Joan Despí-Moisès
Broggi, “mesures necessàries i ur-
gents per garantir el funciona-
ment adequat de l’hospital”. Po-
veda ha fet arribar un conjunt de
demandes al Consell Rector del
Consorci, per tal de resoldre pro-
blemes com ara la “sobresatura-
ció del servei d’urgències”. 

L’Ajuntament també ha ex-
plicat que l’alcalde ha tornat a
sol·licitar a la conselleria de Sa-
lut de la Generalitat que “aporti
els recursos adequats per afron-
tar les necessitats de funciona-
ment de l’hospital, ja que en
aquests anys han patit retalla-
des”, així com altres actuacions
de caràcter estructural, com una
redistribució dels habitants de la
zona d’influència de l’hospital
cap a altres centres “vist que la
sobresaturació d’urgències és un

fet crònic i no pas puntual per
epidèmia de grip com la d’a-
quests dies”;  la reobertura de les
unitats tancades a l’Hospital de
Bellvitge i a l’Hospital General de
l’Hospitalet, i una millora en les
condicions del personal, que pa-
teix “l’errònia política de recur-
sos humans de la conselleria, ja
que genera una preocupant pre-
carietat laboral en els professio-
nals, així com la manca d’esta-
bilitat en la plantilla”. Poveda ha

mostrat també el seu reconeixe-
ment a la direcció i al personal de
l’Hospital Moisès Broggi per la
feina que, en les actuals cir-
cumstàncies, duen a terme.

Des de la conselleria ja es va
reconèixer els problemes “es-
tructurals i de drenatge en les
urgències”, que porten el cen-
tre al col·lapse, com va passar
el gener. Aleshores, la direcció
del centre va posar en marxa
mesures per pal·liar la situació. 

L’estat de les urgències torna a tensar el Broggi. Foto: Ajuntament

Poveda reclama mesures per
millorar el servei del Broggi
» L’alcalde carrega contra la “sobresaturació” de les urgències  

» També reclama a la Generalitat que hi aporti els recursos necessaris

El Bosc dels Infants creix amb
gairebé 200 exemplars més

MEDI AMBIENT4Els nens i ne-
nes de Sant Joan Despí han fet
créixer el Bosc dels Infants des-
prés de plantar 125 arbres i una
cinquantena d’arbustos en
aquest espai entre el riu Llobre-
gat i el pont de l’AVE. 

Aquesta plantada ha estat
protagonitzada per infants nas-
cuts entre els anys 2011 i 2013,
en total unes 150 famílies que
han fet créixer el bosc fins a arri-
bar a la xifra de 1.800 arbres i ar-
bustos, plantant àlbers, salzes,

tamarius, entre d’altres. El Bosc
dels Infants és un projecte que va
néixer l’any 2007 de la mà del
Consell dels Infants de Sant
Joan Despí, que va organitzar
una primera plantada popular
en la qual es van plantar més de
300 arbres i arbustos, amb l’ob-
jectiu de recuperar la biodiver-
sitat d’aquesta zona del riu Llo-
bregat. Des de llavors, cada dos
anys es convoquen els infants de
la ciutat i les seves famílies per,
entre tots, ampliar el bosc. 

HIPOTEQUES4L’Ajuntament
de Sant Joan Despí ha iniciat un
nou servei d’assessorament per
a persones que poden estar afec-
tades per una clàusula sòl abu-
siva a la seva hipoteca. D’a-
questa manera, els ciutadans i
les ciutadanes que sospitin so-
bre el seu contracte hipotecari
poden ser atesos per un profes-
sional a l’Oficina Local d’Habi-
tatge, el qual resoldrà els seus
dubtes i els ajudarà a trobar la
millor via d’actuació. Aquest ti-

pus de clàusules, les quals estan
incloses en moltes hipoteques,
incorporen un tipus mínim que
pot evitar que els usuaris es be-
neficiïn d’una reducció de la
quota a causa de, per exemple,
una reducció de l’Euríbor. 

La justícia europea va consi-
derar aquest tipus de clàusules
hipotecàries com a “abusives”, i
va obrir la porta a que els bancs
tornessin als seus clients l’import
pagat. Algunes fonts xifren en
tres milions i mig de persones els

afectats per les clàusules sòl a
l’Estat espanyol.

Paral·lelament, l’Ajuntament
ha organitzat una xerrada amb
la col·laboració de l’Organització
de Consumidors i la Diputació de
Barcelona. Tindrà lloc el pròxim
dimecres 22 de març a les 17.30
hores a l’Espai La Fàbrica del
Centre Miquel Martí i Pol. 

L’Ajuntament ha decidit
oferir aquest nou servei da-
vant els dubtes de la ciutadania
sobre les clàusules sòl.

Espectacle | ‘La vida moderna’ aterra al Rodoreda
L’humor enginyós però alhora irreverent i molt políticament incorrecte arriba al Teatre Mercè Rodo-

reda el pròxim dia 17. Es tracta de l’adaptació al teatre del programa radiofònic La vida Moderna que
s’emet a la cadena SER, i que està conduït per David Broncano, Quequé i Ignatius Farray. L’especta-

cle és un life show adaptat del format radiofònic, fent crítica social i polític i prometent diversió. 

Infants i adults han participat en aquesta replantada. Foto: Ajuntament

Ajuda contra les clàusules sòl
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COMUNICACIÓ4Sant Just mi-
llora la cobertura de telefonia
mòbil, però empitjora la de te-
levisió. La nova tecnologia 4G
arriba a la ciutat a través de tres
antenes de telefonia que s’han
instal·lat, però que utilitzen la
mateixa freqüència que diversos
canals de la TDT, fet pel qual els
veïns i veïnes poden perdre la re-
cepció del senyal de televisió. Per
tal d’evitar aquests problemes, el
Ministeri d’Indústria posa a dis-
posició de la ciutadania de ma-
nera gratuïta un servei tècnic, per
atendre les consultes i fer ac-
tuacions a les antenes de televi-
sió i evitar, així, les interferències.

L'empresa Llega800 és l’en-
titat gestora d’aquests serveis, i
l’Ajuntament ha explicat que
enviarà al veïnat que resideixi en
zones de major afectació una co-
municació en el seu domicili in-
formant que a partir d'aquest
moment podran sol·licitar gra-
tuïtament l'adaptació de l'ante-

na per evitar possibles incidèn-
cies. L’empresa s'encarregarà
d'atendre les persones usuàries
afectades gestionant i resolent
possibles afectacions també sen-
se cap tipus de cost.

Les persones que detectin
interferències poden trucar al te-
lèfon 900 833 999 i, de forma to-
talment gratuïta, personal tècnic
de l'empresa Llega800 deguda-
ment acreditat solucionarà el

problema perquè el senyal arri-
bi correctament. 

L'empresa alerta que només
envia personal als habitatges
que prèviament han fet la tru-
cada, la qual cosa genera una in-
cidència de seguiment. D'aquesta
manera volen evitar estafes d'ins-
tal·lacions d'aparells que cobren
per un servei que ells estan au-
toritzats i obligats a fer de forma
totalment gratuïta.

La cobertura mòbil millora a costa de la de televisió. Foto: Ajuntament

La nova tecnologia 4G arriba 
a Sant Just amb interferències
» S’han instal·lat tres antenes de telefonia mòbil per desplegar-la 

» Avisen que pot ocasionar problemes amb el senyal de TDT 

El santjustenc The Roker
passa a la final de ‘Got Talent’

MÀGIA4El jove artista santjus-
tenc Roger Riera ha aconseguit
arribar a la final del concurs te-
levisiu Got Talent, després d’a-
conseguir el passi per votació po-
pular. The Roker, que és el seu
nom artístic, té 16 anys i és mag
i il·lusionista, i és conegut a
Sant Just per haver actuat a
equipaments com ara la Biblio-
teca Joan Margarit i a la Llar
Nostra Senyora de Lourdes, i a
diferents festes populars. 

La cadena que emet el pro-
grama, Telecinco, ha publicat a
la seva web que l’actuació de The

Roker “ha fascinat a tot el plató
de Got Talent. Si ja va impres-
sionar en la seva primera ac-
tuació, en la segona semifinal ha
deixat bocabadats a tots”. La
cadena fa especial atenció al
número que va tenir al membre
del jurat Risto Mejide com a pro-
tagonista. El jove mag va inter-
actuar amb ell a través del seu
mòbil que va aparèixer sota la ca-
dira de Mejide, i projectant ví-
deos a les xarxes socials de trucs
passats. Amb aquesta actuació,
The Roker passa a la final i a l’i-
nici d’una prometedora carrera.

Els Tres Tombs omplen 
la ciutat de cultura i tradició

TRADICIÓ4Un any més es va
celebrar a Sant Just la tradicio-
nal Festa dels Tres Tombs, on
desenes de cavalls, ponis, carros
i genets van desfilar pels voltants
de la plaça Verdaguer celebrant
la festivitat del patró dels ani-
mals el passat dia 5. 

La jornada va ser organitza-
da per l'Associació Cavaltombs
i hi van participar activament els
dos centres d'equitació de Sant
Just: el Poni Club Catalunya i el
Club Hípic Sol Solet. Els Tres
Tombs es van iniciar amb l'es-
morzar per als cavallers a pri-

mera hora del matí a Can Gi-
nestar, i més tard es va oficiar la
missa solemne a l’església dels
sants Just i Pastor. 

Tot seguit, mossèn Joaquim
Rius va beneir tots els animals i
mascotes que es van aplegar a la
plaça Verdaguer, donant pas a la
desfilada dels animals. Els Tres
Tombs es fan amb motiu de la
diada en honor de sant Antoni
Abat, patró dels animals domès-
tics, sobretot els de peu rodó. Tot
i que el santoral marca la festivi-
tat al 17 de gener, enguany a
Sant Just s’ha celebrat més tard.

El nou parc de la Rambla
ocuparà l’espai buit del metro
VIA PÚBLICA4L'Ajuntament ha
anunciat que construirà un nou
parc entre la Rambla i el carrer
Major, una zona cèntrica que es-
tava reservada per a la futura pa-
rada de metro. El consistori ha
explicat que com que les admi-
nistracions competents “no tenen
prevista l'arribada del metro al
municipi en els pròxims anys”,
s’han decidit a donar un ús pú-
blic a aquesta zona de la ciutat. 

Es destinaran gairebé 1.300

metres quadrats a espai verd
amb camins que donaran trans-
versalitat en totes les direc-
cions, i dues zones d'estada,
una de les quals comptarà amb
jocs infantils, amb vistes cap a la
Rambla i envoltades d'arbres i
zones enjardinades. 

A l'espai restant –a la part su-
perior del solar– s'hi farà apar-
cament públic per donar servei a
les necessitats d'estacionament
de l'entorn amb 14 noves places. 

Urbanisme | Un bloc de pisos en lloc dels jocs jovenívols
L’Ajuntament ha informat que l’espai de jocs jovenívols situat entorn de la plaça dels Estudis

Vells es traslladarà al futur parc de Can Sagrera, que s’espera que estigui enllestit a finals d’any.
A l'espai que ocupa actualment aquest espai juvenil s'hi construirà un edifici d’habitatges de 10

metres d’alçada i amb un local comercial. L’edifici serà de promoció pública i tindrà 6 habitatges.
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Arribem a primera hora de la
tarda al Parlament. És dia de
sessió plenària. A la planta

noble, les corredisses per anar a
votar quan sona la campana se
succeeixen. Les converses de pas-
sadissos també. I enmig d’aquesta
atmosfera ens rep el president
Puigdemont. Parlem en clau local
durant una hora i mitja. La proxi-
mitat com a fil conductor.

Ja fa setmanes que va complir el
seu primer any de mandat. Quina
nota es posa en clau metropoli-
tana?
No em poso nota. Crec que no ens
l’hem de posar nosaltres. Ens po-
séssim la que ens poséssim no
seria creïble. Si la tiréssim massa
avall, la gent diria que és falsa mo-
dèstia. Si la tiréssim massa amunt,
es diria que és sobrevaloració. La
nota l’han de posar els ciutadans i,
sobretot i en particular, els alcaldes
i alcaldesses d’aquest territori.

Amb tots ells ha demostrat tenir-
hi una bona sintonia. Per exem-
ple, l’alcaldessa de l’Hospitalet,

Núria Marín, ens deia en una en-
trevista que fa un any el diàleg
amb la Generalitat “no era possi-
ble” i que des de la seva arribada
a la presidència sí que ho és. Què
ha canviat?
No ho sé, perquè no puc respon-
dre per quina era la relació fa un
any i què és el que fa explicable
que hi hagués la situació que hi
havia. Segur que hi ha arguments
per a tots els gustos.

Potser el seu passat d’alcalde és
un factor diferencial que explica
el canvi.
El que és cert és que jo em conti-
nuo sentint alcalde. Quan vaig a
un municipi empatitzo directa-
ment amb l’alcalde o l’alcaldessa,
al marge del color polític que tin-
gui. Perquè sé que tots ells han
estat al capdavant de la societat
en uns moments molt difícils i
que són els primers responsables
que el sistema no hagi caigut. Per
tant, s’ha de ser solidari amb ells,
perquè, de fet, difícilment tenim
agendes gaire divergents de país. 

Ah no?
El que preocupa un alcalde o al-
caldessa preocupa el president de
la Generalitat. I per això jo em
poso a disposició de tots els ajun-

taments, que són la primera línia
de defensa de l’Estat del benestar.
Fer-ho forma part de la meva con-
vicció, que a més a més ve ali-
mentada per aquesta vocació
d’alcalde que jo no he deixat de
tenir. La mirada d’alcalde no es
perd mai. 

Refer ponts amb l’àrea metropo-
litana ha estat i és una de les
seves prioritats?
És una prioritat de país. L’àrea me-
tropolitana és una estructura d’Es-
tat. No hi pot haver futur de
progrés per a Catalunya sense la
realitat metropolitana, que està
cridada a jugar un rol aglutinador i
vertebrador potentíssim. Tant si
ens ho mirem des d’un punt de
vista econòmic com de coneixe-
ment, d’agenda social... L’àrea me-
tropolitana en el seu conjunt és un
pilar fonamental. Catalunya es
juga el seu futur aquí. 

Sobretot en termes econòmics,
per descomptat.
La part del PIB de Catalunya que
es concentra en aquest territori
és immensa, i la potencialitat que
té també. Només que analitzem
el teixit de centres de recerca i de
coneixement públics i privats ja
ens en fem la idea. És un dels
grans districtes europeus. Per
tant, aquesta vocació europeista
que té tot l’entorn metropolità és
el factor que el Govern no només
vol acompanyar, sinó també po-
tenciar. Comptem plenament
amb el rol que ha de jugar tot
aquest territori en la construcció
de la Catalunya del futur.

Entenc que fa referència a la Ca-
talunya independent que vostè
desitja, però estem parlant d’un
territori on, tradicionalment, l’in-
dependentisme ha arrelat poc.
No ens obsessiona fer créixer la
base independentista a l’àrea me-
tropolitana. El que és important és
que compartim allò que ja sabem
que existeix: el capteniment de-
mocràtic. Diguem-ho d’una altra
manera. Durant moltes dècades,
l’autonomisme ha governat re-
gions de Catalunya netament in-
dependentistes i no ha passat res.
És a dir, el tema no va de ser o no

ser independentista, o de ser o no
ser autonomista. Tothom pot con-
tribuir a la defensa i al sosteniment
del país. Jo no tinc cap dubte que
els ciutadans de l’àrea metropoli-
tana ja ho fan al mateix nivell que
la resta i que ho seguiran fent, hi
hagi una majoria política d’un sen-
tit o d’un altre. Perquè per sobre de
tot, el que sí que és indiscutible és
el seu compromís democràtic. 

La defensa del dret a decidir.
Exacte. Totes les enquestes que es
publiquen sobre quina és la per-
cepció dels catalans respecte del
dret a decidir indiquen que la im-
mensa majoria, el 80% i de vega-
des més, estan d’acord a fer un
referèndum. I això no prejutja que
estiguin a favor o en contra de la
independència. 

Més aviat sembla que estan divi-
dits, en aquest sentit.
Això és secundari, quan parlem de
respecte al dret a decidir. El que és
important és aquesta voluntat de
resoldre i de voler construir un es-
devenidor comú a partir de la de-
mocràcia. I aquí no hi ha diferències.
És igual la Catalunya metropolitana
que la Catalunya no metropolitana.
La Catalunya central que la Catalu-
nya perifèrica. És igual. El capteni-

Carles Puigdemont
President de la Generalitat

Arnau Nadeu
Fotografia: Neus Marmol

“La independència

no és l’objectiu, 

és l’instrument per

tenir un futur millor”

“No cal ser independentista per notar
que l’Estat espanyol ens va en contra”
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– Molta gent veu amb por el camí
cap a la independència, president.
– És clar, perquè hi ha una maquinària per
atemorir. Es diuen ridiculeses grotesques.

– Molts ciutadans se les creuen.
– No ens han de tremolar les cames.
Val molt la pena construir un nou país.

ment és el mateix. I això és una de
les coses de les quals com a país ens
hem de sentir més orgullosos. Hi ha
una solidesa de la convicció demo-
cràtica, es pensi el que es pensi, que
és el que fa fort el moviment del
dret a decidir. 

Això no li qüestiono.
[Fa una pausa]. Per tant, tot ple-
gat és el que ens fa sentir molt
esperançats pel que fa a la cons-
trucció d’aquest país. Al costat
d’aquest 80% llarg de gent que
totes les enquestes diuen que vol
un referèndum, hi ha gairebé la
mateixa xifra de ciutadans que
acceptarien el resultat d’aquesta
votació. I això són tant els del sí
com els del no. Què vol dir,
doncs? Que som una societat no
només profundament democrà-
tica, sinó també profundament
unida entorn de la idea de resol-
dre les legítimes diferències polí-
tiques a través del vot. 

En tot cas, des del món indepen-
dentista es vol fer un referèndum
per guanyar-lo, i això passa per
fer créixer la base que dóna su-
port a l’Estat propi a l’àrea metro-
politana. Què s’ha de fer?
Explicar que l’objectiu no és la in-
dependència. La independència
és un instrument, com pensàvem
que podia ser-ho l’autonomia, per
al desenvolupament de les perso-
nes, dels col·lectius, de les empre-
ses, de les famílies. Però ho hem
intentat i hem vist que el vehicle,
l’autonomia, ja no era útil. Al revés,
anava perdent capacitat de res-

posta davant dels problemes i les
demandes de la gent. Tant si par-
lem de mobilitat, de la qual l’àrea
metropolitana n’és deficitària, i de
quina manera, com si parlem
d’habitatge, de pobresa energè-
tica, de refugiats, de salut... L’ins-
trument autonomia ha caducat. A
més, està en mans d’un Estat, go-
vernat pel PP durant molts anys i
cridat a ser-ho per la dreta espa-
nyolista durant molts més, que es
dedica a anar reduint les compe-
tències i la capacitat financera de
l’autonomia. Per tant, què li diem a
la gent? 

Que cal un Estat independent?
Que per seguir prestant bons ser-
veis i garantir el futur dels fills i néts
de tots els catalans que viuen i tre-

ballen a Catalunya, ens cal un ins-
trument modern i nou. I aquest
instrument es diu Estat: Estat inde-
pendent. Però és un instrument.
L’objectiu continua sent el mateix.
Així com al principi l’autonomia va
donar resposta a les esperances de
molta gent i va poder desplegar
una xarxa de centres de salut, edu-

catius i d’infraestructures territo-
rials i comarcals molt poderosa,
l’Estat és l’instrument que pot
donar resposta als desafiaments
del segle XXI. 

Expliqui’s.
L’exigència de la societat catalana,
cada vegada més internacionalit-
zada, que sent propis els desafia-
ments com el canvi climàtic, les
crisis humanitàries i la lluita per la
democràcia i la pau al món, fa ne-
cessària un altre instrument. Hi ha
un desig d’insubornable moderni-
tat en tots els catalans, pensin el
que pensin. De país modern, di-
guem-ne. I per donar resposta a
aquesta aspiració de modernitat,
que històricament sempre ha tin-
gut Catalunya, avui l’instrument es
diu Estat. És l’explicació d’això el
que farà que molta gent entengui
que, tingui la identitat que tingui,
cosa que és innegociable, l’instru-
ment per respondre i donar espe-
rança i oportunitats de futur es diu
Estat propi. 

Vostè parla d’esperança i d’opor-
tunitats, però molta gent veu
amb por el camí cap a la indepen-
dència. I no sé si la via unilateral
per arribar-hi hi ajuda gaire.
La por paralitza. És un instrument
al servei del conservadorisme més
retrògrad, del poder clàssic, que
amb la por en fa prou per paralit-
zar. Però crec que a això ens hi hem
de sobreposar tots. Jo el primer,
com a president, però seguida-
ment tothom. Aquí no ens han de
tremolar les cames. Perquè val la

pena, val molt la pena, que inten-
tem construir un país en el qual pu-
guem sentir que l’Estat no ens va
en contra, com passa ara.

No tothom comparteix aquesta
visió.
Bé, jo crec que avui a Catalunya no
cal ser independentista per perce-
bre que l’Estat espanyol ens va en
contra. Qui agafa el tren cada dia
sap de què parlo, per exemple.
Però és veritat que cal tenir coratge
per sobreposar-se a les campanyes
de la por que ens fan. Que si per-
dràs la pensió, que si no podràs
anar a visitar els teus parents de
fora, que si no podràs parlar en cas-
tellà... Un seguit de ridiculeses gro-
tesques, vaja.

Però que molta gent es creu.
És clar, perquè hi ha tota una ma-
quinària de propaganda orientada
a la política de la por. I no hi ha res
més allunyat de la llibertat i de la
democràcia, siguis independen-
tista o no, que la por i l’actuació en-
caminada a construir una narrativa
per atemorir la bona gent. És injust,
a més a més. Perquè és clar que la
gent pot tenir motius per estar pre-
ocupada... ¿Però que no ho està ja
avui en dia per les pensions, per ex-
emple? Qui espanta les pensions
avui? No és pas l’independentisme.
És un Estat espanyol que va bui-
dant la guardiola d’una manera
que tothom sap que posa en risc el
sistema. I això no ho està fent l’in-
dependentisme. Ho està fent l’u-
nionisme. 

Potser s’hauria d’explicar millor,
doncs.
El que ens agrada explicar sempre
és que l’Estat català del futur no pot
cometre l’error de l’Estat espanyol,
el qual té territoris que senten que
els va en contra. L’Estat català ha de
ser el de tots els catalans, pensin el
que pensin. Se sentin espanyols o
se sentin d’un altre origen, perquè
això és innegociable. Però l’Estat
l’han de sentir com a propi. 

Com s’aconsegueix això?
Garantint que quan necessitin de
l’Estat un bon servei de Rodalies, el
tinguin. Que quan necessitin de
l’Estat unes bones pensions, les
tinguin dignes. Que quan necessi-
tin de l’Estat un bon salari mínim,
el tinguin. Que quan necessitin tot
un seguit de prestacions per com-
petir amb altres territoris europeus

on la seva administració sí que els
ajuda, l’Estat respongui. Que quan
exigeixin un model energètic amb
uns preus de l’energia adequats,
l’Estat hi sigui. Amb tot, un Estat
que vetlli pels interessos de tots els
catalans i que no els pregunti de
quina manera pensen. Avui sabem
tristament que l’Estat espanyol sí
que ens pregunta si som d’una
manera o d’una altra, com ha de-
mostrat amb les beques, per ex-
emple. ¿Per què els estudiants
catalans han hagut de rebre més
tard que la resta d’estudiants d’Es-
panya l’import de les beques al
qual tenien dret? 

Vostè què creu?
Per què són catalans? Aquest error
que comet l’Estat espanyol de dir-
nos que, per ser espanyols, primer
hem de deixar de ser catalans,
nosaltres no el cometrem. Aquest
és el gran atractiu de construir un
nou Estat independent: que el pot
fer la gent, pensi el que pensi. No
cal ni tan sols sentir-se catalanista
per poder participar en la decisió
de com serà l’Estat que governarà
la teva vida. No cal. No estem da-
vant la construcció d’un Estat iden-

titari. Ningú et demanarà deixar-te
de sentir espanyol per construir i
participar activament de l’Estat ca-
talà. No t’ho demanarà ningú. Al
contrari, serà un Estat modern. 

N’hi ha prou amb aquesta argu-
mentació per vèncer la por de la
qual parlàvem abans?
Bé, jo crec que aquesta és la forta-
lesa en la qual podem basar-nos
per desconstruir les campanyes de
la por. Per lluitar contra la propa-
ganda injusta dissenyada per es-
pantar la bona gent d’arreu del
país. I és aquesta fortalesa la que
també explica la força, encara ara,
del nostre moviment, malgrat
tenir-ho tot en contra.

[Continua a la pàgina següent] 4

“Ningú et demanarà

que et deixis de

sentir espanyol per

construir i participar

de l’Estat català”

“Qui espanta les 

pensions avui és 

l’Estat espanyol, 

que les posa en risc 

buidant la guardiola”
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Acabem preguntant 
al president si, una vegada
finalitzi el mandat, li agradaria 
tornar a ser alcalde de Girona:

“Jo tota la vida em sentiré alcalde. 
Va ser una etapa molt feliç. Però des que
sóc president de la Generalitat la meva
vida ha canviat radicalment, i Girona està
en molt bones mans. Si quan acabi el
mandat tinc la possibilitat de fer política
en majúscules, no la descarto. Però ja 
ho veurem. Això no interessa a ningú, 
perquè ja no seré president. [Somriu]”

3[Ve de la pàgina anterior]

Un dels llocs on sembla que el pro-
cés independentista s’està vivint
més a flor de pell és l’Hospitalet de
Llobregat. Almenys és on en els úl-
tims mesos hi ha hagut més epi-
sodis de certa crispació política.
Què cal fer per evitar aquestes si-
tuacions?
En primer lloc, condemnar de ma-
nera inequívoca qualsevol agres-
sió, vingui d’on vingui, cosa que
nosaltres hem fet sempre. I, segui-
dament, no treure’n conclusions
abans d’hora. Cada cas s’ha d’estu-
diar. Siguem curosos. Justament, si
una cosa explica la fortalesa del
moviment independentista és que
és profundament pacífic i pacifista. 

Les manifestacions de l’Onze de
Setembre ho corroboren.
Mobilitzar més d’un milió i mig de
persones durant sis anys consecu-
tius sense cap incident, cap vidre
trencat, cap pintada, cap contenidor
cremat... No ho pot dir tothom.
Quan l’unionisme espanyolista ha
volgut competir i ha aplegat gent,
jo hi he vist molta agressivitat. S’han
fet campanyes molt agressives con-
tra el president Mas, per exemple,
dient que mereix un bon afusella-
ment... S’han dit coses molt gruixu-
des. Per sort, la immensa majoria de
la gent d’aquest país fa molts anys
que va fer una aposta per la pau, en
un moment que potser altres mo-
dels apostaven per la força.

Això no treu, però, que hi puguin
haver moments i ciutats amb més
tensió que altres.
Tenim un país on la convivència no
només està garantida, sinó que en
alguns punts és exemplar. Però de
casos aïllats d’agressions n’hi haurà
tristament sempre, i s’han de per-
seguir. I si quan condemnem els
culpables veiem que algú està in-
tentant introduir elements de cris-
pació i de violència a la vida política,
se l’ha de castigar. Però alerta, que
potser podem tenir sorpreses.

Quines?
Ja sabem què ha passat amb tot el
tema de la guerra bruta... Potser
també hi ha algú a qui li pot inte-
ressar que hi hagi un clima de cris-
pació a Catalunya. Per descomptat,
a l’independentisme no.

Parlant de processos independen-
tistes, en aquest cas locals, on fa
temps que hi ha debat sobre la
possible creació d’una nova co-
marca és al Baix Llobregat Nord.
Ho veuria amb bons ulls vostè?
D’entrada, el que hem de fer és ser
molt respectuosos amb les dinàmi-
ques que vénen del territori. Sem-
pre escoltar i no tancar-nos mai a
res. Però aquest tipus de coses han
de ser fruit de consensos. ¿Per què

hem arribat a aprovar la Llei d’Aran,
que a més reconeix el dret a decidir
de la Vall d’Aran? Perquè al final hi
ha hagut un enorme consens al ter-
ritori i també al Parlament al res-
pecte. Per tant, si en algun moment
el mapa comarcal s’ha de moure, es
mou. La distribució territorial no és
sagrada, però cal consens.

Pel que fa a la possibilitat de reco-
nèixer el Baix Llobregat Nord com
una nova comarca, però, concre-
tament què en pensa?
No li sé dir, ara mateix. Això de-
pendrà de quin sigui el grau de
maduresa del consens territorial al
respecte. Però si això es produeix, si
hi ha un profund sentiment de co-
marca al Baix Llobregat Nord, el que
ja ha demostrat aquest Parlament
és que en serà sensible. Quan això
ha passat, vegi el cas recent del Mo-
ianès, aquest Parlament ha respost.

Deixem el nord i parlem del sud. Al
Delta del Llobregat i també a la
zona d’Esplugues, una de les prin-
cipals preocupacions és la contami-
nació, provocada majoritàriament
per l’alta densitat del trànsit. 
Aquest és un dels temes que també
preocupen més els governs, no
només el nostre. Qualsevol execu-
tiu endreçat està preocupat pel
tema mediambiental, i en particu-
lar per la contaminació. Perquè
sabem que té uns efectes directes
sobre la salut dels nostres ciuta-
dans. És evident que combatre-la
ha de ser objecte d’una política
d’Estat que han d’engegar les ad-
ministracions responsables.

La Generalitat no?
Tristament, nosaltres tenim compe-
tències molt limitades al respecte,
però les que tenim les exercim al
màxim. De fet, hem subscrit l’acord
de París sobre el canvi climàtic i
tenim clar que la mobilitat, bàsica-
ment la de vehicles que funcionen
amb combustibles fòssils, és la pri-
mera causa de la contaminació.

Què s’hi pot fer?
Hi ha un seguit de mesures de xoc,
algunes de les quals acordades re-
centment, per poder-ho mitigar,
però hem de mirar a llarg termini.

Què hi veu?
Una imperiosa necessitat de canvi
de model energètic. I això només ho

podrem fer si tenim un país orientat
cap aquí. I la pregunta és: Espanya
ho està?

Els ecologistes diuen que no.
És que la resposta és no. Hi ha una
hiperprotecció dels grans lobbies
energètics. Aquest és un motiu clar
per dotar-nos d’eines que ens per-
metin impulsar un canvi de model
energètic que vagi orientat al cent
per cent cap a les energies renova-
bles i netes. Això és innegociable i
s’ha de fer, encara que sabem
també que el vehicle elèctric s’aca-
barà imposant en els pròxims anys
i que canviarà completament el
paisatge. Si tenim una flota de ve-
hicles elèctrics majoritària, els ni-
vells de contaminació cauran en
picat. Però, malgrat això, haurem de
seguir contribuint a reduir els efec-
tes del canvi climàtic, que és una de
les coses que un país ha de tenir
com a primera prioritat.

De la mateixa manera que la lluita
contra els efectes de la crisi.
També.

A Cornellà, l’alcalde Balmón ens
deia en una entrevista que els
ajuntaments s’han sentit “molt
sols” a l’hora de fer front a aques-
tes situacions, en al·lusió a la Ge-
neralitat. Vostè que també ha
estat alcalde ho comparteix?
Jo no em vaig sentir mai sol, pel
que fa a la Generalitat. Hi tenia dis-
putes, però sempre que vaig ne-
cessitar la seva col·laboració va
respondre. Una altra cosa és que la
resposta no fos la que jo esperava o
que no es tingués potència per fer-
la més gran. Però a mi, com a al-
calde, em van anar molt bé les
polítiques que va endegar la Gene-
ralitat per intentar que els habitat-
ges buits propietat dels bancs
poguessin passar a mans dels ajun-
taments, per exemple. 

Altres exigeixen més.
Quan tenim possibilitats de fer les
coses i tenim recursos, les fem. Ara
bé, els recursos que generem a Ca-
talunya tristament no es poden
mobilitzar prou a favor de les polí-
tiques que necessitem. De totes
maneres, en conjunt, l’esforç que
hem aconseguit sindicar ajunta-
ments i Generalitat crec que ex-
plica perquè avui podem dir que
hem atès tants milers de famílies,
que hem evitat tants desnona-
ments, que hem aguantat bé el
cop i que podem mirar endavant.

Hi ha qui s’ha quedat enrere.
No diré que ho hem fet tot bé. Pot-
ser no hem arribat prou lluny en
moltes coses, però la voluntat de
mobilitzar tot l’esforç que fan els ca-
talans, sobretot fiscal, a disposició
de les emergències que té el país
no ens la pot discutir ningú.<

“Si hi ha consens per fer una comarca al
Baix Nord, el Parlament en serà sensible” 

“Per combatre 

la contaminació

necessitem un Estat

que impulsi un canvi 

de model energètic”



Catalunya ha aconseguit re-
duir a només 40 minuts el
temps que triga un pa-

cient amb ictus des del moment
que arriba a l’hospital fins que se
li aplica el tractament d’urgència.
Això ha fet que l’Organització
Mundial de la Salut vulgui ex-
portar el model català a tota la
Unió Europea. Catalunya també
és el primer sistema sanitari eu-
ropeu que pot detectar la Im-
munodeficiència Combinada
Greu als nounats, una terrible
malaltia genètica també cone-
guda com a “nens bombolla”.
Són dos exemples de com, quan
les administracions catalanes
tenen llibertat suficient, poden
posar en pràctica models de re-
ferència al món.

Desgraciadament, fins i tot
en Salut, un àmbit teòricament
transferit en la seva totalitat a la
Generalitat, l’Estat boicoteja i ai-
gualeix totes les iniciatives cata-
lanes. Per començar, amb una

política devastadora de retalla-
des que obliga a assumir la res-
ponsabilitat de la inversió en
Salut i Educació a les comunitats
autònomes, mentre partides es-
tatals com Defensa s’han man-
tingut gairebé intactes.

De fet, els contraris a la inde-
pendència fan gala d’un cinisme
inaudit quan neguen les quali-
tats del nostre sistema sanitari o
fan encara una cosa més greu:
gosen actuar contra l'estat del
benestar i la cohesió social per
defensar la seva idea nacional de
la unitat de l'Estat (“Les hemos
destrozado el sistema sanitario”).
És inevitable: la lluita pels drets
sempre ha topat, arreu, amb els
reaccionaris a qui beneficia l'’sta-
tus quo’. Si no se'n surten, per
sort, és gràcies als milers de pro-
fessionals que, malgrat l'esca-
nyament pressupostari, cada dia
es lleven i treballen amb em-
penta i amb una gran dedicació
i sacrifici per servir els seus con-

ciutadans i, malgrat tot, garantir-
los un dels millors sistemes sani-
taris del món.  

Per què molts professionals
sanitaris creiem que la indepen-
dència és el millor instrument
per garantir la salut dels nostres
conciutadans? La raó de fons és
que, a la República Catalana, le-
gislarem d'acord amb les nostres
necessitats específiques, sense
ser impugnats de forma perma-
nent. Aquesta raó de fons té tres
conseqüències operatives: po-
drem procurar un model de ges-
tió cada cop més eficient,
podrem dedicar més part de la
riquesa produïda al sistema de
salut i podrem recuperar la retri-
bució als professionals del món
sanitari.

El projecte de llei d'accés uni-
versal a l'assistència sanitària, en
tràmit al Parament, estableix so-
lemnement que totes les perso-
nes residents a Catalunya tenen
dret a l'assistència sanitària pú-

blica a càrrec del Servei Català de
la Salut (CatSalut), restablint al
nostre territori la universalització
de l’assistència sanitària. Un cop
aprovada, haurem d’esperar el
tradicional recurs al Tribunal
Constitucional, que suspendrà
automàticament l’esperança de
milers de persones durant sis
mesos més. Si fóssim indepen-
dents, la Llei ja estaria en vigor.

La nova República Catalana
ens presenta l'oportunitat de
convertir la transparència en eix
fonamental de la gestió pública,
amb la màxima exigència de-
mocràtica. Aquesta transparèn-
cia en l’ús dels recursos públics
del nostre sistema sanitari és el
que haurà de garantir a tots els
ciutadans de Catalunya la millor
assistència possible a tots els ni-
vells al llarg del temps.

Qui dubta que, amb la inde-
pendència, tenim l'oportunitat
de fer realitat un sistema sanitari
millor? Un sistema on es parli

d’inversió més que no pas des-
pesa en Salut? La capacitat dels
professionals catalans, la recerca
i la docència al màxim nivell són
el fonament d'aquesta aspiració.
La construcció de la Salut de la
República Catalana ha de per-
metre crear un sistema de tot-
hom i per a tothom basat en els
principis bàsics d’equitat, quali-
tat, sostenibilitat i universalitat.  

Pere Joan Cardona
Metge

Opinió

La independència és la millor garantia per legislar segons les nostres necessitats, 
sense ser impugnats de forma permanent, i així garantir una gestió cada cop més eficient

República i salut per a tothom

Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517 11 | líniatres.catMarç 2017
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ESPLUGUES4El Ple del mes de
febrer va aprovar les condicions
tècniques per a la construcció
dels dos nous mercats munici-
pals als barris de Can Vidalet i la
Plana. Les concessions s’ator-
garan a una empresa concessio-
nària, o dues de diferents, perquè
sobre uns terrenys de titularitat
municipal construeixi un edifi-
ci que es destinarà a un mercat,
un supermercat i un aparca-
ment. Des del consistori deixen
clar, però, que aquest conces-
sionari no intervindrà en la ges-
tió dels dos mercats, ja que seran
potestat municipal. 

A canvi de la construcció de
l’immoble, l’empresa o empreses
adjudicatàries gaudiran de l’ús
de part dels mateixos durant
50 anys, per al desenvolupa-
ment de l’activitat del super-
mercat i de l’aparcament. 

Per altra banda, també es va
iniciar el procediment de con-
tractació corresponent. Les con-
dicions van ser aprovades amb
els vots de totes les formacions

excepte ICV, que es va abstenir,
i Canviem Esplugues (CE), que
va votar-hi en contra. La porta-
veu ecosocialista, Estafania Za-
fra, va assegurar que “sembla que
s’ha escoltat els paradistes”, però
va remarcar que la seva forma-
ció no ha intervingut en el debat,

destacant que havia desaparegut
del projecte “els pisos de lloguer
per a joves”, un argument que va
fer servir el portaveu de CE, Ju-
lián Carrasco. 

El tinent d’alcalde Eduard
Sanz, per la seva banda, va agrair
l’actitud dels grups municipals.

Can Vidalet tindrà nou mercat. Foto: Ajuntament

Llum verda del Ple d’Esplugues
a dos nous mercats a la ciutat

Esplugues | Xerrada sobre l’impacte dels centres comercials
El casal de cultura Robert Brillas va acollir ahir una taula rodona sobre l’impacte de les grans superfícies en el 
comerç local. Amb el títol Què passarà a Esplugues?, en referència a la qüestió del Pla Caufec –que preveu un
centre comercial que ja s’ha començat a construir–, van convidar al president de la Federació d’Associacions de
Comerciants de Badalona, Joaquín Nocete, la qual ha combatut la proliferació de Mercadona en aquella ciutat.

Comerç

El comerç català fa pinya 
al voltant de RETAILcat

ENTITATS4El comerç català té
un nou actor sobre el taulell. Es
tracta de RETAILcat, una fede-
ració que engloba la Fundació
Barcelona Comerç, Barcelona
Oberta, Comertia i Cecot Co-
merç, i que va nèixer en un acte
al MACBA el passat 23 de febrer. 

Aquesta nova entitat repre-
senta 30.000 botigues de tot el
país –al voltant d’un terç del to-
tal–, les quals donen feina a
230.000 treballadors, gairebé
la meitat de tot el sector a Cata-
lunya. Estarà al capdavant de la
nova associació el president de
Comertia, Joan Carles Calbet,

que va explicar que RETAILcat
neix “com una entitat participa-
tiva amb la voluntat de debatre
i buscar conjuntament vies per
afrontar els grans reptes que té
al davant el comerç”. En aquest
sentit, Calbet va assegurar que la
nova associació vol ser “gestio-
nada amb transparència i amb
una estructura flexible”. 

Amb el naixement de RE-
TAILcat s’intentarà omplir el
buit que va deixar la Confede-
ració de Comerç, la qual va des-
aparèixer fa uns mesos a causa
de la gestió del seu secretari ge-
neral, Miquel Àngel Fraile. 

Presentació de la nova entitat de comerciants. Foto: Twitter (@davidgarrofe)

EXÈRCIT4La ministra de De-
fensa, María Dolores de Cospe-
dal, ha beneït les maniobres que
l’Exèrcit realitza a Collserola i ha
criticat la resolució de la direc-
ció del Parc per tal de censurar-
les. “Les maniobres constituei-
xen una part imprescindible de
la formació permanent de les
forces armades”, ha afirmat la
ministra, que ha afegit que “les
decisions sobre la seva execució
són competència dels caps d'Es-

tat Major dels Exèrcits i l'Arma-
da i la desenvoluparan sota l'au-
toritat de la ministra, per la qual
cosa cap altra autoritat ha d'in-
tervenir en la seva planificació i
execució”, ha recalcat. 

Per la seva banda, la CUP fa
oïdes sordes a aquestes decla-
racions de la ministra i ha pre-
sentat al·legacions a les orde-
nances del Parc de Collserola per
part de “prohibir la totalitat” de
les activitats de l’exèrcit..

CONTAMINACIÓ4Generalitat,
Diputació de Barcelona, Àrea
Metropolitana i ajuntaments han
arribat a un acord per tal de
combatre la contaminació que es
genera a Barcelona i rodalies a
causa del fum dels vehicles pri-
vats. L'objectiu de les parts és tre-
ballar conjuntament per aconse-
guir la reducció d'un 30% de les
emissions associades al trànsit
viari en el termini de 15 anys, per
tal d'assolir gradualment els ni-
vells recomanats per l'Organit-
zació Mundial de la Salut (OMS). 

Per això, s'ha acordat la res-
tricció de circulació en els vol-
tants de la capital catalana per
als vehicles més contaminants.
Concretament, a partir del prò-
xim 1 de desembre, en situacions
d'episodi ambiental declarat per
la Generalitat, no podran circu-
lar en aquest àmbit les furgo-
netes matriculades abans de l'1
d'octubre del 1994 i els turismes
matriculats abans de l'1 de gener

del 1997. A partir de l'1 de gener
de 2019 la restricció en aquest
àmbit serà efectiva de dilluns a
divendres. 

A més, les administracions es
comprometen a informar i sen-
sibilitzar la ciutadania sobre la
necessitat de modificar els hàbits
de mobilitat, creant la Targeta
Verda metropolitana que dona-
rà dret a tres anys de transport
públic gratuït per a tots els ser-

veis de transport de l'ATM. Se'n
podran beneficiar aquelles per-
sones de l’àmbit metropolità
que donin de baixa i desballes-
tin el seu vehicle vell i que no ad-
quireixin cap de nou durant la vi-
gència de la Targeta Verda. 

També s'incentivarà la re-
novació del parc de vehicles
amb ajuts i bonificacions en els
peatges i la creació de punts de
recàrrega d'elèctrics, entre altres.

La cimera d’administracions va pactar mesures mediambientals. Foto: AMB

Acord per restringir el 
trànsit dels vehicles més vells 

Cospedal defensa les
maniobres a Collserola

Medi ambient | L’AMB invertirà en millores per al Parc Agrari
L’Àrea Metropolitana de Barcelona s’integrarà dins del Consorci del Parc Agrari del Baix Llobregat, amb

l’objectiu de reforçar-lo i reivindicar-lo com a gran actiu de país. L’AMB prestarà col·laboració tècnica i
econòmica en aspectes ambientals, i impulsarà la promoció econòmica d’aquells productes agrícoles

que es produeixen a la zona, aprofitant el potencial de la xarxa de mercats municipals del territori.
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HABITATGE4Catalunya tor-
na a disposar d’una eina clau per
garantir que ningú es quedi al ca-
rrer. La Llei 4/2016, de mesures de
protecció del dret a l’habitatge de
les persones en risc d’exclusió resi-
dencial, ja està en marxa. Amb la
nova normativa, les administra-
cions disposen de més instruments
per ajudar les famílies que estan en-
deutades, ampliar el parc públic de
pisos i evitar així els desnonaments. 

Amb aquesta nova llei es dóna,
en paraules del Govern, “una res-
posta ràpida, necessària i de país” a
la suspensió per part del Tribunal
Constitucional (TC) de la normativa
anterior, la Llei 24/2015, de mesures
urgents per afrontar l’emergència en
l’àmbit de l’habitatge i la pobresa
energètica. En concret, permet su-
perar els tres elements clau de l’an-
terior normativa que quedaven sus-
pesos pel TC: la mediació, el lloguer
social i les expropiacions de l’ús
dels pisos en cas de necessitat a mu-
nicipis amb una alta demanda. 

La llei va ser aprovada per una-
nimitat al Parlament el passat 23 de
desembre i és fruit de la proposta
elaborada pel grup de treball cons-
tituït per representants de la Ge-
neralitat, entitats municipalistes, el

Consell de l’Advocacia Catalana i l’A-
juntament de Barcelona.

MÉS COBERTURA
Una de les principals novetats de la
normativa és que s’amplia el nom-
bre de municipis on el Govern acre-
dita que hi ha una alta demanda
d’habitatge social. En concret, han
passat de 72 a 234 a tot Catalunya,
mentre que a l’àmbit metropolità,
l’increment ha estat de 43 a 95. En

aquests municipis, el Govern podrà
aplicar l’impost sobre pisos buits i re-
captar fins a 20 milions d’euros.

Amb la nova normativa a la mà,
aquests municipis tenen eines per
poder intervenir en matèria d’ha-
bitatge i evitar l’exclusió residencial.
En concret, poden expropiar tem-
poralment l’ús dels pisos buits d’en-
titats financeres i grans propietaris
per donar-los un ús social.

La llei també prioritza la me-
diació entre els bancs i les famílies
amb sobreendeutament a causa
de l’habitatge, amb la qual cosa es
buscaran solucions per evitar que
hagin de marxar de casa seva. En
aquesta línia, s’estableixen mesu-
res per reallotjar amb lloguer so-
cial famílies en risc d’exclusió i de
ser desnonades.

Més de 1.100 tècnics d’habi-
tatge i de serveis socials, respon-
sables jurídics, així com càrrecs
electes han participat en les set jor-
nades de formació sobre les no-
vetats de la llei i ja s’han constituït
les vuit comissions de sobreen-
deutament, formades per repre-
sentants del Govern, les entitats so-
cials, advocats, ajuntaments i en-
titats financeres, que ajudaran les
famílies més vulnerables.

COMPROMÍS DEL GOVERN
Per altra banda, la normativa recull
el compromís del Govern de pre-
sentar, en un màxim de nou mesos,
una llei per regular el lloguer a Ca-
talunya. Aquesta futura legislació
es basarà en els criteris del grup de
treball sobre el lloguer impulsat per
la Generalitat i que va presentar les
seves conclusions al gener. 

Garantint el dret a l’habitatge
» La nova llei de protecció del dret a l’habitatge per a persones en risc d’exclusió ja està en marxa

» La normativa permet a les administracions disposar de més eines per evitar desnonaments

PISOS BUITS4La norma pos-
sibilita expropiar l’ús de pisos buits
d’entitats financeres i grans propie-
taris per donar-los una utilitat social
durant un període d’entre 4 i 10 anys,
emparant-se en la llei d’expropiació.
Aquesta mesura compta amb una
dotació de 14 milions, els quals
aportaran a parts iguals els ajunta-
ments dels 234 municipis amb for-
ta demanda d’habitatge social i la
Generalitat. Es calcula que es podrà
expropiar l’ús de 2.000 pisos buits. 

REALLOTJAMENT4La nova
norma obliga les entitats finance-
res i grans propietaris a reallotjar fa-
mílies en risc de ser desnonades

amb un lloguer social durant tres
anys ampliables a tres més. 

MEDIACIÓ4El nou text legal
estipula la creació de comissions
arreu del país que analitzaran els
casos de sobreendeutament de fa-
mílies a causa de l’habitatge per
trobar una solució. Seran les Co-
missions d’Habitatge i Assistència
davant Situacions d’Emergència
Social (CHASE). El Govern ha ela-
borat diverses guies de suport,
per orientar els ciutadans, les en-
titats financeres i els ajuntaments
a l’hora d’aplicar la nova Llei, que
es poden descarregar al web
d’Habitatge de la Generalitat.

Les eines que aporta la llei

Amb l’impost de 

pisos buits es podran 

recaptar 20 milions

Els municipis de l’àmbit metropolità que la Generalitat acredita que tenen una alta demanda d’habitatge social s’han doblat amb la nova llei. Infografia: Línia

Serveis

habitatge.gencat.cat
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MOBILITAT4La Diputació
de Barcelona ha endegat un pro-
grama complementari de millo-
ra i manteniment de camins que
estarà en marxa durant els prò-
xims tres anys. El principal ob-
jectiu d’aquesta iniciativa és do-
nar suport a les necessitats dels
diferents municipis de la demar-
cació en el manteniment d’a-
questes vies veïnals. Des de la Di-
putació informen que les prime-
res actuacions d’aquest programa
s’iniciaran els pròxims mesos, les
quals aniran a càrrec dels matei-
xos municipis.

Del programa, que està dotat
amb un total d’11,2 milions d’eu-
ros, se’n beneficiaran un total de
257 municipis de la demarcació
de Barcelona, que són els que
s’han acollit a la convocatòria. 

1.650 QUILÒMETRES
D’acord amb les sol·licituds re-
budes, es podran arranjar un to-
tal de 549 camins que suposen
uns 1.650 quilòmetres, el que
significa que gràcies a aquest
programa es podrà millorar prop
del 10% del total dels camins

veïnals que hi ha actualment en
el territori de la demarcació de
Barcelona.

Gràcies a aquest programa
es beneficiarà a un conjunt de
185.000 usuaris que circulen per
aquestes vies, ja que es millorarà
l’accessibilitat a un total de 900
nuclis de població i urbanitza-
cions aïllades, 4.400 masies dis-

seminades i més de 3.200 explo-
tacions agràries i ramaderes re-
partides pel conjunt del territori.
Així mateix, gràcies a aquestes
obres, es podran crear uns 200
llocs de treball temporals.

ELEGITS PELS MUNICIPIS
D’acord amb el programa, que
està en vigència pel període 2016-

2019 a raó de 2,8 milions d’euros
d’inversió anual, cada municipi de
la demarcació ha pogut sol·licitar
un ajut per arranjar i millorar
aquells camins del seu terme que
hagi cregut més necessari.

De fet, els municipis han po-
gut escollir els camins a arreglar
d’acord amb el seu criteri. Ha es-
tat un procés de selecció basat en
motius d’urgència, com ara la re-
ducció de riscos imminents o d’a-
rranjament del paviment per res-
tituir-ne el pas, fins a un màxim de
50.000 euros. 

En aquest sentit, els ajuts que
ofereix aquest programa de la
Diputació es poden destinar a di-
ferents treballs de manteniment,
els quals poden anar des de po-
sar una capa de rodament al
camí, fins a tapar els forats que hi
poden aparèixer a causa del pas
del temps. 

Per altra banda, la Diputació
està elaborant i lliurant catàlegs
de camins municipals a diverses
localitats de la demarcació de
Barcelona, en els quals, a més
d’estar inventariats, se n’analitzen
els trets fonamentals. 

Per uns camins dignes
» La Diputació de Barcelona aporta 11,2 milions per millorar 1.650 quilòmetres de vies veïnals

» Se’n beneficiaran urbanitzacions, masies i explotacions agràries i ramaderes de 257 municipis 

AJUDES4Entre els criteris que
s’han tingut en compte a l’hora de
donar aquests ajuts hi ha la con-
nectivitat a nuclis dissemi-
nats –especialment en el cas d’ac-
cés a nuclis dispersats en l’entorn
rural– i la ràtio d’importància so-
cial a partir dels quilòmetres de ca-
mins per cada 1.000 habitants.

També s’ha tingut en compte
l’aportació econòmica municipal
i la importància territorial dels ca-

mins en l’àmbit de la localitat, a
partir de la ràtio del total de qui-
lòmetres que hi ha d’aquestes
vies per l’extensió quilòmetres
quadrats del terme municipal. 

En aquest aspecte, s’ha tin-
gut més en consideració l’exten-
sió del terme municipal que no
pas el nombre d’habitants de
cada localitat, de cara a poder
afavorir les que són més grans
però tenen menys població.

Criteris per a la subvenció

La Diputació treballa perquè tots els camins de la demarcació estiguin en òptim estat. Fotos: Diputació de Barcelona

@diba

D’acord amb les

sol·licituds rebudes,

es podran arranjar

549 camins
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DISSABTE 25 DE MARÇ
11:00 La Fira de la Solidaritat i el Suport mutu
arriba a la seva 21a edició i durant tot el matí
es faran tallers i activitats pensades per als
nens. / Carrer Verge de la Mercè.

DILLUNS 20 DE MARÇ
18:00 En aquest taller de bijuteria es deixarà vo-
lar la imaginació per crear peces úniques i cus-
tomitzar les nostres peces de roba. / Centre
Jujol Can Negre.

DIMARTS 28 DE MARÇ
18:30 Així va parlar Zaratustra, una de les
grans obres de Friedrich Nietzsche, és el tí-
tol triat per a la pròxima sessió de Lectura per
reflexionar. / AVV El Pi..

DIJOUS 16 DE MARÇ
19:30 L’alimentació és una de les claus perquè
els esportistes rendeixin a bon nivell i, per això,
el nutricionista Àlex Pérez impartirà una
xerrada sobre el que és millor per menjar i beu-
re. / Sala Municipal de l'Ateneu.

DIMECRES 29 DE MARÇ
17:00 El pròxim dia 29 es farà l’acte d’inagura-
ció d’una exposició d’escultures de Montse-
rrat Sastre que es podrà visitar fins al dia 30
d’abril. / Celler de Can Ginestar.

DEL 20 AL 25 DE MARÇ
SANTA COLOMA Durant tots els dies de la set-
mana del 20 de març es podrà visitar una ex-
posició d’imatges dels viatges que fa Lluís Mu-
ñoz (Matí-Tarda). / Sala Isabel-Clara Simó.

DILLUNS 3 D’ABRIL
SANT FELIU La psicòloga Lourdes Busquets serà
l’encarregada del taller Autisme. Què en sa-
bem del trastorn de l'espectre autista (TEA)?
(18:30). / Centre Cívic Les Tovalloles.

DIUMENGE 26 DE MARÇ
SANT JOAN Partit de futbol femení corresponent
a la 23a jornada de la Segona divisió nacio-
nal entre el Levante Las Planas i el Porto Cris-
to FC (12:00). / Municipal Les Planes.

ESPLUGUES COMARCA ESPORTSSANT JUSTSANT JOAN

SANT BOIDarrers dies per visitar l’ex-
posició Fugint de l'Holocaust, Catalun-
ya i els refugiats jueus de la Segona Gue-
rra Mundial. / Museu de Sant Boi.

Darrers dies per visitar una
exposició sobre l’Holocaust

Fins al 18 de març tot el dia

Taller de cuina a l'espai Foodieslab on
es farà una repassada a diferents tipus
de formatges que són l'ingredient
principal d'alguns plats com la fondue
i la raclette. / Mercat Barri Centre.

Una cita obligada per als
amants dels formatges
Dv. 17 de març a les 18:00

L’Handbol Esplugues rep 
la visita de l’OAR de Sabadell

Dg. 26 de març a les 12:30

El pròxim dia 28 es farà una xerrada
amb consells i orientació per a tothom
que vulgui abandonar aquest vici. / Ofi-
cina Jove d’Emancipació.

Una sessió per a tots aquells 
que vulguin deixar de fumar

Dm. 28 de març a les 18:00

ESPLUGUESPartit d’handbol de la 25a
jornada de Primera estatal masculina
entre l’Handbol Esplugues i l’OAR Grà-
cia de Sabadell. / CEM Les Moreres.

L’Handbol Esplugues segueix
a un sol punt de la salvació

BAIX LLOBREGAT4Les jornades
van passant i l’Handbol Esplugues
continua a un sol punt de sortir de
la zona de descens. L’equip d’Isa-
bel Cuesta continua penúltim
amb 12 punts, però gràcies al
meritori empat que va sumar en
la visita del líder, el Granollers B,
el passat dia 12 (25-25) retallen les
distàncies respecte del Bordils B
i de l’OAR Gràcia de Sabadell, que
sumen 13 punts. El pròxim dia 18

l’equip visitarà Sant Esteve Ses-
rovires i el mes acabarà amb una
final el dia 26 al migdia a Les Mo-
reres contra l’OAR.

Per la seva banda, l’Handbol
Sant Joan encara les set darreres
jornades de lliga amb el repte
d’acabar com més a dalt possible
a la taula. El pròxim dia 19 l’equip
rebrà la visita del segon, el Sant
Martí Adrianenc, i tancarà el mes
a la pista del CH Palautordera.

El Levante es complica la vida
després de sumar 2 punts de 15
SANT JOAN4La recta final de la
lliga no serà apta per a cardíacs.
Després de sumar només dos
punts dels últims 15 que s’han dis-
putat, el Levante Las Planas no-
més té un punt de marge sobre el
descens i haurà de millorar de ma-
nera urgent si no vol patir per
mantenir la categoria. 

Per trobar l’última victòria de
les planenques cal remuntar-se a
mitjans de gener, ja que d’ales-
hores ençà l’equip ha tornat a

encadenar una mala ratxa de dos
empats i tres derrotes contra
equips de la zona alta (Espanyol B,
Seagull o Sant Gabriel) però tam-
bé contra rivals directes (Pallejà o
la UE l’Estartit).

L’equip haurà d’afrontar dos
partits tremendament exigents
per tancar el mes. El primer d’ells,
el dia 19, portarà l’equip a Barce-
lona per jugar contra l’Europa,
mentre que el dia 26 rebrà la vi-
sita del cuer, l’FC Porto Cristo.

ESPLUGUES4Campió mundial
en pista. Ignacio Ávila ja pot afe-
gir aquesta distinció al seu pal-
marès després de guanyar la pro-
va de persecució per parella en pis-
ta (juntament amb el seu insepa-
rable Joan Font) en el campionat
que es va disputar el passat dia 3
a Los Angeles. D’aquesta manera,
la parella catalana es treu l’espina
de l’actuació en l’últim mundial i
en els de l’any 2014, en els quals
es van quedar a les portes de la vic-
tòria i en els dos casos es van pen-
jar la medalla de plata.

Com no podia ser d’una altra
manera, per coronar-se com la mi-
llor parella del moment Ávila i
Font van haver d’esforçar-se al
màxim i un dels seus grans rivals
en la lluita per la victòria va ser el
duet australià format per Kieran
Murphy i Lachlan Glasspool. Tot
i això, en la final els oceànics no
van tenir cap oportunitat de vic-
tòria davant la parella catalana,
que fins i tot els va doblar. “Estem
realment emocionats per aques-
ta victòria, és un somni”, assegu-
rava un Ávila exultant poc després

de baixar de la bici. L’equip aus-
tralià va acabar en segona posició,
mentre que els nord-americans
Stephen Pedone i Chester Triplett
es van penjar el bronze.

Aquesta, però, no va ser l’úni-
ca prova en la qual va participar la
parella, que es va quedar a les por-
tes del podi l’endemà de guanyar
l’or en la prova d’un quilòmetre.
Ávila i Font van cloure la seva par-
ticipació en la ciutat més gran de

Califòrnia amb una cinquena po-
sició a la prova d’esprint, que es va
disputar el dia 5.

Ávila ja ha tornat a casa i
pocs dies després d’arribar va tor-
nar  a mostrar la seva satisfacció
al butlletí municipal El Pont.
“Malgrat que l’UCI va anunciar la
competició amb només set set-
manes d’antelació vam poder
arribar en un estat de forma bas-
tant bo”, va assegurar el ciclista.

Ávila, eufòric al podi amb el seu company Joan Font. Foto: UCI

Ignacio Ávila es proclama
campió mundial de persecució

Esplugues | Cinquena edició del trofeu de patinatge artístic 
Emoció i bellesa sobre rodes. El pròxim diumenge 26, el poliesportiu Can Vidalet s’0mplirà de
patinadores per celebrar la cinquena edició del Trofeu Ciutat d’Esplugues de patinatge artístic.

El CPA Esplugues organitza, un cop més, aquesta cita en la qual participaran esportistes de 
totes les categories i tornarà a comptar amb la participació de clubs d’arreu del territori estatal.
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